



MSG Chairman appeals for global community to stand united and tackle issue of Climate Change

The Chair of the Melanesian Spearhead Group, Prime Minister of Solomon Islands, Hon. Manasseh Sogavare, MP is appealing to all Pacific Island nations to act collectively to safeguard the health of our planet and our existence which is threatened by the most defining phenomenon of our time – Climate Change.

Prime Minister Sogavare said he wishes to echo the call by UNSG Ban Ki Moon, US President Barack Obama, the G7 leaders and even His Holiness Pope Francis for humanity to act collectively as our moral obligation against the effects of climate change.

He also acknowledged with much support the appeal made recently by His Excellency Anote Tong, President of Kiribati appealing to the developed country leaders and people to seriously and genuinely commit to the collective global action on tackling climate change in particularly the sea level rise and sudden most powerful cyclones ever experienced.

Prime Minister Sogavare said it is widespread consensus that over the last twenty years all nations of the Pacific have come to realize how devastating climate change is to our lands, our homes and our people.

He added that nations of the Pacific continue to face the reality of climate impacts triggering sudden and unpredictable social and economic challenges that continue to cripple small island states and people.

The Chair of the MSG, Prime Minister Sogavare said the only way to embrace these social and economic challenges created by Climate Change is try to work together and to adapt utilizing practical solutions to address our unique climate vulnerabilities in the Pacific.

Prime Minister Sogavare said: “as custodians of our natural resources of the Pacific region, it is my firm believe that we all Pacific island nations investigate, research and learn from each other and to share our resources for climate adaptation”.

“Leaders of this region must aggressively invest in conducting Climate Change researches, develop robust strategic climate change policies and work together to implement adaptation measures for sustainability in our beautiful Pacific,” said Prime Minister Sogavare.

Prime Minister Sogavare is urging the developed world, economies in transition and all nations to transition quickly into states where the world emits less carbon each year including the burning of coal.

He said the Pacific must urge the rapid deployment of technologies in carbon capture and

storage (CCS) for carbon emission sources, clean fuel and renewable energy in key economic sectors such as energy, transport, industry and manufacturing to be the new path for economic development.

He also urged all Pacific nations to reduce the expansion of deforestation in agriculture, forestry and other land use as an effective way to apply sustainable land use management within their land territories.

Prime Minister Sogavare said as Chair of the Melanesian Spearhead Group he has informed the MSG members to stand together with one clear message calling on a firm and decisive action on climate change by the global community in which we are all part of.

“Let’s all work together for the betterment of our people and our Pacific,” concluded Prime Minister Sogavare.

*11 September 2015
Port Vila
Republic of Vanuatu*

Le Président du Groupe Fer de Lance Mélanésien, Premier Ministre des Iles Salomon, Hon. Manasseh Sogavare, MP lance un appel à toutes les nations des Iles du Pacifique, d'agir collectivement afin de sauvegarder la santé de notre planète et notre existence qui sont mis en péril par le phénomène définissant le plus notre ère – le Changement Climatique.

Le Premier Ministre Sogavare a déclaré qu'il souhaite faire écho à l'appel lancé par le Secrétaire Général des Nations Unies Ban Ki Moon, le Président des Etats-Unis Barack Obama, les Leaders du G7 et même Sa Sainteté le Pape Francis, que l'humanité agisse collectivement, tel que le demande notre obligation morale contre les effets du changement climatique.

Il a également apporté son soutien à l'appel lancé récemment par Son Excellence Anote Tong, Président de Kiribati envers les Leaders des pays développés et leurs peuples, dans l'espoir qu'ils s'engagent sérieusement et honnêtement dans l'action collective mondiale sur le changement climatique, tout particulièrement concernant la montée du niveau de la mer et les cyclones soudainement les plus puissants qui aient été ressentis.

Monsieur le Premier Ministre Sogavare a également soutenu qu'il existait un consensus généralisé que durant les vingt dernières années, les nations du Pacifique ont réalisé les effets dévastateurs du changement climatiques sur nos terres, nos maisons et nos peuples.

Il a ajouté que les nations du Pacifique continuent de faire face à la réalité de l'impact du climat engendrant des épreuves économiques et sociales soudaines et imprévisibles, qui continuent de paralyser les petits états îliens et leurs populations.

Le Président du GFLM, a noté que le seul moyen de faire face à ces épreuves économiques et sociales créées par le Changement Climatique serait de travailler ensemble et de s'adapter en utilisant des solutions pratiques qui répondent aux vulnérabilités climatiques uniques du Pacifique.

Le Premier Ministre a d'autant plus attesté « en tant que gardiens de nos ressources naturelles de la région Pacifique, j'ai la ferme conviction que nous devons en tant qu'îles-nations du

Pacifique, étudier, rechercher et apprendre les uns des autres et partager nos ressources sur l'adaptation climatique.

« Les Dirigeants de cette région doivent investir agressivement dans la conduite de recherches sur le Changement Climatique, développer des politiques stratégiques de changement climatique robustes et travailler ensemble afin d'implémenter des mesures d'adaptation pour la durabilité de notre magnifique Pacifique » A-t-il attesté.

Le Premier Ministre sollicite le monde développé, les économies en transitions et toutes les nations, à faire la transition vers des états où le monde émettra moins de charbon chaque année, incluant la combustion du charbon.

Il a avancé que le Pacifique se devrait de solliciter qu'un déploiement rapide de technologies de capture et de stockage du charbon (CCS) de sources d'émission de charbon, de carburant propre et d'énergies renouvelables dans les secteurs économiques clés tel que l'énergie, le transport, l'industrie et la manufacture deviennent la nouvelle voie du développement économique.

Il a également pétitionné que toutes les nations du Pacifique réduise l'expansion de la déforestation agricole, de sylviculture et d'autres usages fonciers, comme moyen efficace de mise en application une gestion durable des terres au sein de leurs territoires terrestres.

Le Premier Ministre Sogavare a déclaré en tant que Président du Groupe Fer de Lance Mélanésien, qu'il a revendiqué des membres du GFLM qu'ils fassent front uni, avec pour message clair et unique l'appel à l'action décisif et ferme concernant le changement climatique par la communauté mondiale de laquelle nous faisons tous partie.

« Travaillons ensemble pour le meilleur de nos peuples et de notre Pacifique » a conclu Premier Ministre Sogavare.

*11 Septembre 2015
Port Vila
République du Vanuatu*